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گروه اقتصــادی - عبدالناصر 
همتی، وزیر پیشنهادی اقتصاد، در جلسه 
رأی اعتمــاد، برنامه خود را برای بهبود 

وضعیت اقتصادی کشور تشریح کرد.
وزیر پیشــنهادی اقتصاد  گفت:  
در هر کجا که باشــم رویکرد اقتصادی 
خواهم داشت و رویکرد سیاسی ندارم 
و در خدمت به نظام جمهوری اسلامی 

جناحی عمل نمی کنم.
ابراهیــم رضایــی ســخنگوی 
کمیســیون امنیــت ملی با اشــاره به 
نشست کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی افزود: میزبان عبدالناصر همتی 

وزیر پیشنهادی امور اقتصادی و دارایی 
بودیم. همتی در این نشســت اشاره به 
سوابق کاری خود در صدا و سیما، بانک 

مرکزی، بیمه و دانشگاه تهران داشت.
وی اظهار داشت: همتی اشاره ای 
داشــت به تاکید رهبر معظم انقلاب بر 
اولویت داشتن مسائل اقتصادی و گفت 
که شرایط اقتصادی بسیار سخت است 
و این شــرایط ایجاب می کند که همه 

در خدمت نظام باشیم. همتی افزود که 
در هر کجا که باشــم رویکرد اقتصادی 
خواهم داشت و رویکرد سیاسی ندارم 
و در خدمت به نظام جمهوری اسلامی 
جناحــی عمل نمی کنم. ســخنگوی 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
گفت:  وزیر پیشــنهادی برنامه خود را 
برنامه اسناد بالادستی دانست و براساس 
برنامه هفتم توســعه تنظیم شده است 

اولویــت خود را حفظ ارزش پول ملی 
و ثبات اقتصادی و رسیدگی به معیشت 
مردم اعلام کرد و گفت رشد اقتصادی را 
از منابع جدا کنیم و منابع نفتی را برای زیر 
ساخت ها استفاده کنیم. رضایی افزود: 
همتی به صادرات بیشــتر نفت تاکید 
داشت و گفت باید وابستگی خود را به 
نفــت کمتر کنیم و صادرات از واردات 
پیشی بگیرد اشــاره ای هم به خدمات 

دولت شهید رییسی داشتند و گفتند که 
در دولت شهید رییسی کارهای خوبی 
صورت گرفــت و در اواخر نقدینگی 

کنترل شد.
وی اظهــار داشــت: اعضــای 
کمیسیون مطالبی گفتند همتی گفت که 
معیار من در کار و مســوولیت ها رهبر 
معظم انقلاب بوده اســت و گفت برای 
کنترل تورم تلاش خواهم کرد شرایط 

پیچیده است و این که در مقابل مجلس 
مسوول هستم.

گروه اقتصادی - در پی نوسانات اخیر بازار 
سرمایه، شورای عالی بورس با حضور رئیس کل 
بانک مرکزی تشکیل جلسه داد. در این جلسه، 
تصمیمات مهمی برای حمایت از بازار ســهام 
اتخاذ شــد و بانک مرکزی متعهد شد که از فردا 

حمایت های خود را از این بازار آغاز کند.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به وضعیت 
نابسامان بازار ســرمایه، از حمایت نظام بانکی 
از ایــن بــازار از روز آتی خبــر داد. محمدرضا 
فرزین، رئیس کل بانک مرکزی در پایان جلســه 

شــورای عالی بــورس کــه در وزارت اقتصاد 
برگزار شــد، در خصوص مصوبات و توافقات 
صورت گرفته در این جلسه گفت: در این جلسه 
در خصوص بهبود وضعیت بورس تصمیماتی 
گرفتــه شــد، همچنین توافق شــد حمایت از 

بازار ســرمایه ادامه یابد و در این شــرایط باید 
حمایت های قبلی از بازار سهام نیز ادامه یابد. 

فرزین افــزود: به طور کلــی بین اعضای 
شورای عالی بورس توافق شد شرایط مساعد تری 
ایجاد شــود و سعی بر این باشد تا سهامداران به 

آینده بازار سهام امیدوارتر شوند. 
رئیــس کل بانک مرکزی گفــت: به عنوان 
بانک مرکزی و مجموعه نظام بانکی توافق کردیم 
کــه از فردا کمک های نظام بانکی در حمایت از 

بازار سرمایه آغاز شود. 

همتی وزیر پیشنهادی اقتصاد:

اولویت من حفظ ارزش پول ملی و رسیدگی به معیشت مردم است

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گــروه اقتصادی - پس از حدود 
۳ ســال که از عمر قرعه کشی خودرو 
)خودروســازان ایرانی بــرای فروش 
خــودرو با قیمت کارخانه، پس از ثبت 
نام از متقاضیان هر بار از بین میانگین ۵ 
میلیون نفر ثبت نام کننده به ۱۰ تا ۲۰ هزار 
نفر خودرو می فروختند( می گذشت، 
از پاییز سال ۱۴۰۱ استفاده از سازوکار 
بورس برای عرضه خودرو به کار گرفته 
شد منتهی با توجه به مخالفت شورای 
رقابت و البته عدم تمایل وزارت صمت 
به اســتفاده از بورس و همچنین حذف 
بند عرضه خودرو در بورس در مجلس، 
روش جدیدی تحت عنــوان »نوبت 
دهی« ابداع شد. اسفند ۱۴۰۱ برای اولین 
بار از سیستم نوبت دهی استفاده شد؛ به 
این شکل که ابتدا افراد مبلغ ۱۰۰ میلیون 
تومان در حساب بانکی مسدود می کنند 
و در مرحله دوم با ورود به سامانه اقدام 
بــه ثبت نام کرده و پــس از طی فرایند 
ثبت نام، در مرحله سوم خودروی مورد 
نظر را انتخاب کرده و نهایتاً با پرداخت 
مابه التفاوت، به فاصله ۳ ماه خودرو را 

دریافت می کنند.
وزارت صمت تاکید داشــت که 
در این روش همــه متقاضیان خودرو 
دریافت کنند و بر همین اساس نیز اگر 
فــردی در این دور از نوبت دهی که به 
صورت رندوم انجام می شود نتوانست 

خودرو دریافت کند، نوبت شــخص 
برای ســال ۱۴۰۳ محفوظ می ماند. به 
همین ترتیب ۲ مرحله ثبت نام در سامانه 
یکپارچه خودرو صورت گرفت و هر 
بار بیش از ۲ میلیون نفر متقاضی خرید 
خودرو از طریق سامانه یکپارچه شدند.
سامانه یکپارچه در معرض 

اتهام!
اگرچــه ســامانه یکپارچه از این 
جهت که منجر به حذف قرعه کشــی 
و ســاماندهی بخش فــروش خودرو 
شد روش مناسبی بود اما عمده مشکل 
این شــیوه فــروش در زمــان تحویل 
خــودرو بــود؛ به گونــه ای که موعد 
تحویل خــودروی برخی از افرادی که 
ســال ۱۴۰۱ ثبت نام کــرده بودند، به 
ســال ۱۴۰۳ موکول شده بود و این در 
حالیســت که یکی از مهم ترین اهداف 
ایجاد ســامانه یکپارچه، خروج دلالان 
از بــازار خودرو و متوازن کردن عرضه 
و تقاضا بود اما به دلیل طولانی شــدن 
فرایند تحویل خودرو و موج انصراف 
متقاضیــان و ورود این افــراد به بازار 
خودرو، مجدد نقش دلالان تقویت شد. 
نکته دیگر اینکه خودروسازان نیز اگرچه 
به صورت صریح با ســامانه یکپارچه 
مخالفت نمی کردند اما عملکردشان به 
گونه ای بود که به نظر می رسید عملًا ساز 
مخالفت با سامانه را کوک کرده بودند؛ به 
عنوان نمونه خودروساز با سوء استفاده 
از یکی از بندهای سامانه، اعلام کرده بود 

که تا زمانی که پولی از سوی متقاضی به 
حساب خودروساز واریز نشده باشد، 
تولیدکننــدگان هیچ تعهــدی در قبال 
موعد تحویل خودروها ندارند. هرچند 
که این ادعای خودروســازان صحیح 
اســت، اما باید در نظر داشت که در این 
شرایط، تکلیف خریدار منتظر چیست؟

البته نمی توان منکر مزایای سامانه 
یکپارچه فــروش خودرو شــد؛ این 
ســامانه در دور نخست عرضه خودرو 
که از اسفند سال ۱۴۰۱ شروع شده بود، 
عملکرد به نسبت بهتری داشت اما در 
دور دوم به نظر می رسید وزارت صمت 
و خودروسازان بیشتر به دنبال »از سر باز 
کــردن« وظیفه عرضه خودرو با قیمت 

کارخانه بودند.
حذف ســامانه یکپارچه از 

پارسال کلید خورد
بــا توجــه بــه عــدم رضایت 
خودروســازان از ســازوکار ســامانه 
یکپارچــه و البته اعتراضات مردمی که 
در خصــوص خودروی پژو پارس نیز 
به اوج خود رســیده بود، مرحله سوم 
عرضــه خودرو از طریق این ســامانه 
که قرار بود تابستان سال ۱۴۰۲ برگزار 
شــود، به تعویق افتاد و در نهایت اعلام 
شد که اصلًا مرحله سوم برگزار نخواهد 
شد و خودروسازان زین پس بر اساس 
ظرفیت های خود اقدام به عرضه خودرو 

در سامانه یکپارچه خواهند کرد.
از ســویی دیگر نیــز عباس علی 

آبادی وزیر صمــت وقتی چند بار در 
مورد سرنوشت سامانه یکپارچه مورد 
سوال قرار گرفت، اعلام کرد که »سامانه 
یکپارچه خودرو اصلًا متعلق به وزارت 
صمت نیســت و این سامانه متعلق به 
شــورای رقابت است. در مورد ثبت نام 
جدید در سامانه یکپارچه هم اطلاعی 
ندارم و شــورای رقابــت می داند.« او 
همچنین در اظهارنظــر دیگری گفته 
بود که »اعتقاد بنده این است که وزارت 
صمت مجری نبوده و سیاســت گذار 
است. هدف این ســامانه که در دوران 
وزیر ســابق صمت راه اندازی شد، این 
بود که کمترین میزان تقلب در فروش 
خــودرو و حداکثر نظــارت صورت 
بگیــرد. در حال حاضر بــازار خودرو 
به ســمتی حرکت می کند که دغدغه 
خرید خودرو از دوش مردم برداشــته 
شود و خریداران به صورت مستقیم با 

خودروساز در ارتباط باشند.«
حتی منوچهر منطقی معاون سابق 
صنایــع حمل و نقــل وزارت صمت 
ششــم مهر ماه پارسال اعلام کرده بود 
کــه »خودروها به صورت مســتقیم و 
مستقل توســط خودروسازان عرضه 
خواهد شد، اما عرضه در قالب سامانه 
یکپارچه خواهد بود و تنها مشتری پس 
از انتخاب محصول مورد نظر از طریق 
سایت سامانه، برای واریز وجه به درگاه 
پرداخت خودروساز هدایت شده و تنها 
دیگر خبری از نوبت دهی و قرعه کشی 

نوبت دهی نیست.«
بنابراین با توجه به عدم برگزاری 
مرحله سوم و عدم پذیرش مسؤولیت 
سامانه یکپارچه از سوی وزارت صمت 
و سایر متولیان از جمله شورای رقابت، 
به تدریج اســتارت حذف سامانه زده 
شــد. در نهایت و پس از رودربایستی 

متولیان صنعــت از اعلام خبر حذف 
سامانه یکپارچه طی یک سال گذشته، 
۳۰ تیر ماه امسال علی آبادی در بازدید 
از نمایشــگاه تحول صنعت خودرو به 
صراحت اعلام کرد که سامانه یکپارچه 
خودرو حتماً باید حذف شود. او تاکید 
کرده بود که »سامانه برای خودروهای 
داخلی حذف شــده و برای وارداتی ها 
هــم به نظر من ســامانه یکپارچه باید 

حذف شود.«
ایران خودرو، سایت فروش 

معرفی کرد
پس از گذشــت یک مــاه از این 
اظهارنظــر وزیر صمــت، در نهایت 
شــرکت ایران خودرو ســایت جدید 
فــروش خــود را رونمایی کــرد. در 
اطلاعیه ای که ۲۱ مرداد ماه این شرکت 
خودروساز منتشر کرد علاوه بر شرایط 
لازم ثبت نام، سایت جدیدی به آدرس 

ثبت نام  برای   www.ikcosales.ir
متقاضیــان خرید خودروهــای ایران 
خودرو معرفی شــد. بر اســاس اعلام 
این شــرکت خودروســاز این طرح 
شــامل متقاضیان عادی، مشمول طرح 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و 
مشمولان طرح جایگزینی خودروهای 
فرســوده است و متقاضیان عادی لازم 
اســت برای ثبت نام اولیــه، مبلغ ۲۳۰ 
میلیون تومان وجه در حســاب وکالتی 
که در بانک های عامل بلوکه کنند. نکته 
قابل توجــه آنکه ایران خودرو، پس از 
دور اول عرضــه خودروهای یکپارچه 
داخلی در اسفند سال ۱۴۰۱، عرضه ای 
در ســامانه یکپارچه نداشت و اکنون 
بخشی از ظرفیت تولید خود را پس از 
یک و سال نیم به صورت پیش فروش 
و فروش فوق العاده برای هر ســه گروه 
متقاضیان در سامانه خود عرضه می کند 
و مقرر کرده که به شــیوه قرعه کشی و 
میــزان ظرفیت باقی مانده خود تا پایان 
امســال، خودروهــا را تحویل دهد. 
بنابراین سامانه یکپارچه در حال حاضر 
فقط کارکرد نظارتی دارد و بر اســاس 
مصوبه ۶۳۳ شورای رقابت خودروساز 
مکلف شــده تا پس از عرضه، تعداد و 
شــیوه عرضه را در سامانه ثبت و ضبط 

کند.
چرا تکلیف صنعت خودرو را 

روشن نمی کنید؟
موضوعــی که باید بــه آن توجه 
کرد آن است که متأسفانه طی سال های 
گذشــته صنعت خودروسازی کشور 
دائم درگیر هیجان و تصمیمات شبانه 
روزی آن هم بــدون اطلاع قبلی بوده 
اســت؛ تغییرات پی در پی در شــیوه 
فروش خودرو مصداق بارز این مساله 
اســت. به عنوان نمونه تنها طی ۱۲ ماه 
)ســال ۱۴۰۱( در مورد فروش خودرو 
سه تصمیم متفاوت گرفته شد؛ ابتدا که 
خودرو به صورت قرعه کشی فروخته 
می شد در ادامه اعلام شد که خودرو باید 
در بورس کالا فروخته شود؛ در نهایت 

نیز ســامانه یکپارچه فــروش خودرو 
راه اندازی شــد تا عرضه ها به صورت 
تجمیعی و انبوه صورت گیرد. حال هم 
که به صورت صریح اعلام شده سامانه 
یکپارچه بعد از تنها ۲ سال دیگر محل 
فروش خودرو نخواهد بود. این چرخه 
معیوب با تغییر هر مدیری تکرار می شود 
به گونه ای که به نظر می رســد آنچه که 
در تیم اقتصادی دولت ها اهمیتی ندارد، 
توسعه صنعت خودروسازی و کمک به 
این صنعت برای خروج از بحران چند 
ساله است. در واقع اینکه هر چند وقت 
یک بار صنایع کشــور بخواهند درگیر 
آزمون و خطای مسؤولان دولتی شوند 
به گونه ای که عمر هر تصمیم هم به چند 
ماه نکشد نه تنها مبارک نیست بلکه باید 
مورد واکاوی هم قرار گیرد که چرا این 
شــیوه مدیریتی در اقتصاد ایران بنیان 
گذاشته شده است. متولیان باید توجه 
داشــته باشــند که اگر به دنبال چالش 
زدایی از صنعت خودروسازی هستند 
ابتدا باید به صورت شفاف سیاست های 
خــود را اعلام کننــد و در گام بعدی با 
حذف قیمت گذاری دستوری، زمینه را 
برای تولید و عرضه انبوه خودرو فراهم 
کنند. اگر فقط این سیاســت با جدیت 
در دســتور کار متولیان به ویژه وزارت 
صمت قرار گیرد، دیگر نیازی به تأیید 
و تکذیب های شــبانه روزی در مورد 
قیمت، فروش و تولید خودرو نخواهد 
بود. در این صورت هم تولیدکننده، هم 
مصرف کننده و هم بازار تکلیف خود را 
می دانــد. به عنوان مثال دولت می تواند 
اعلام کند که قصد دارد قیمت گذاری 
دستوری خودرو را حذف کند و برای 
پیاده سازی این سیاست یک برنامه میان 
مدت دارد که در این فاصله زمانی زمینه 
را برای حذف این شیوه قیمت گذاری 
فراهم خواهد کرد. در این صورت تمام 
بازیگران صنعت خودروسازی کشور 
تکلیف خود را می دانند و دیگر شاهد 
تأییــد و تکذیب ها و تصمیمات خلق 

الساعه نخواهند بود.

سانه یکپارچه هم حذف شد؛

آزمون وخطاهای تعیین روش فروش 
خودرو تمامی ندارد!

سال ۱۴۰۱ بعد از حذف قرعه کشی و مخالفت با عرضه خودرو در بورس، سامانه یکپارچه تاسیس شد، در نهایت نیز 
این سامانه حذف و قرعه کشی بازگشت؛ یعنی در دو سال ۵ تصمیم مختلف برای فروش خودرو گرفته شد!

امکان تبادلات مالی و بانکی با ترکیه وجود ندارد؛

پیشنهاد بانک مرکزی برای تجارت با لیر و ریال
گروه اقتصادی - رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و ترکیه گفت: اکنون 
امکان تبادلات مالی و بانکی با ترکیه از مســیرهای رسمی وجود ندارد و یکی 
از الزامات تجارت آزاد از بین رفتن این چالش اســت، البته تجارت با پول های 
ملی می تواند راهکاری برای تبادلات مالی بین المللی در شرایط تحریم باشد و 
بانک مرکزی ایران هم پیشنهاداتی درباره تجارت با لیر و ریال به همتای ترکیه ای 

خود داده است.
مهرداد سعادت دهقان، رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و ترکیه درباره 
تاثیرات راه اندازی پایانه مرزی کوزه رش شهرستان سلماس بر تجارت دو کشور 
گفت: این پایانه در پی تقاضای مرزنشــینان ایران و ترکیه در این منطقه مرزی 
احداث می شود و آنها از سال ها پیش خواستار راه اندازی گذرگاه بودند، ضمن 
اینکه راه اندازی گذرگاه جدید به کاهش ترافیک در سه گذرگاه دیگر می انجامد 
و ســبب می شــود هزینه حمل کالا و در ادامه هزینه تمام شده تجارت به طور 
محسوسی کاهش یابد و قدرت رقابت ایران در بازارهای فرامرزی افزایش یابد.  
وی افزود: با این حال گشایش این گذرگاه لزوما به معنای توسعه و تسهیل 
تجارت ایران و ترکیه نیســت و آنچه بیــش از راه اندازی گذرگاه اهمیت دارد 
تجهیز آن به امکانات روز اســت، امروز بدون دستگاه ایکس ری هیچ گذرگاه 
مرزی کاربری ندارد.  رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و ترکیه تصریح کرد: 
اکنون اصلی ترین تقاضای بازرگانان بخش خصوصی در ارتباط با ترکیه برقراری 
تجارت آزاد میان دو کشور و صفر شدن تعرفه های تجاری است و البته راه اندازی 

گذرگاه های متعدد و مجهز پیش نیاز این امر قلمداد می شود. 
سعادت خاطرنشان کرد: نهایی شدن راه اندازی این گذرگاه به سفر رییس 
جمهور پیشین آقای رئیسی به ترکیه برمی گردد و طرف ترک هم با راه اندازی آن 
موافق است و سهم خود را از سرمایه گذاری بر این پروژه بر عهده گرفته است. 
وی گفت: کشــور ما پتانسیل صادرات ســالانه ۱۵ میلیارد دلار کالا را به 
ترکیه دارد و برای تجارت دو کشــور ارزش ۳۰میلیارد دلار  ترسیم شده با این 
حال تحقق این رقم با تجارت آزاد امکان پذیر اســت و حتی تجارت ترجیحی 
هم دیگر به کار نمی آید و روشی منسوخ است این در حالی است که علاوه بر 
بازرگانان ایرانی بازرگانان بخش خصوصی ترکیه هم از برقراری تجارت آزاد 

با ایران استقبال می کنند. 
رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و ترکیه در پاسخ به اینکه تجارت ۳۰ 
میلیاردی دلاری با ترکیه مستلزم واردات سالانه ۱۵ میلیارد دلار کالا از این کشور 
به ایران است، توضیح داد: مطمئن باشید همین الان حجم واردات کالا از ترکیه به 
ایران بیش از ارقام و ثبت شده است و آمار واقعی به دلیل تحریم ها ثبت نمی شود 

اما در سیستم تجارت آزاد همه چیز شفاف است.
وی افزود: اکنون امکان تبادلات مالی و بانکی با ترکیه از مسیرهای رسمی 
وجود ندارد و یکی از الزامات تجارت آزاد از بین رفتن این چالش اســت، البته 
تجارت با پول های ملــی می تواند راهکاری برای تبادلات مالی بین المللی در 
شرایط تحریم باشد و بانک مرکزی ایران هم پیشنهاداتی درباره تجارت با لیر و 
ریال به همتای ترکیه ای خود داده است اما تاکنون نتیجه ای حاصل نشده و به نظر 
می رسد طرف ترکیه ای با توجه به منافع ملی خود در این مسائل دست به عصا 

رفتار می کند و هنوز در معاملات ایران و ترکیه دلار ارز غالب است.

گــروه اقتصــادی - در سراســر جهان 
نگرانی ها در مورد اقتصاد افزایش یافته است اما 
در روسیه با وجود تحریم ها خبر از رشد اقتصادی 
اســت اما دلیل این تاب آوری اقتصادی روسیه 
همزمان با جنگ اوکراین چیست؟ در آمریکا و 
کانادا بیکاری در حال افزایش اســت، در حالی 

که شاخص احساسات مصرف کننده همچنان 
ناامیدکننده اســت. اروپا همچنان با رکود درگیر 
است حتی چین مشکلاتی دارد با این حال یک 
جا وجود دارد که در آن حال و هوا کاملا متفاوت 
اســت. با وجود تحریم های شدید و وضعیت 
نابسامان جهان، اقتصاد روسیه به شدت در حال 

رشــد است. اکونومیست گزارش کرد، با وجود 
تحریم های شدید و وضعیت نابسامان، روسیه 
رشــد اقتصادی جدی نشــان می دهد در سال 
۲۰۲۴، رشــد تولید ناخالص داخلی روسیه به 
میزان ســه درصد اســت که بالاتر از ۹۵ درصد 
کشــورهای ثروتمند است. اکونومیست ۲ دلیل 

برای تاب آوری اقتصاد روسیه را ذکر کرده است؛ 
اولین مورد این است که روسیه ذخایر عظیمی را 
انباشته کرده است که از کسری بودجه حمایت 
می کند و دلیل دوم، سیاســت پولی غیرمعمول 
بانک مرکزی روســیه است. نرخ کلیدی از ۷.۵ 
درصــد بــه ۱۸ درصد افزایش یافته اســت. به 

همین دلیل، روبل تقویت شــده است، روسیه 
سرمایه گذاری خارجی از چین و هند را جذب 
کرده است که باعث کاهش قیمت واردات و به 
تبع آن تورم می شود. همچنین روسیه مردم را به 
پس انداز تشــویق می کند تا برای مصرف هزینه 

کنند که  تورم را نیز کاهش می دهد.

۲ دلیل برای تاب آوری اقتصاد روسیه در مقابل تحریم و رکود اقتصاد جهانی

بانک مرکزی به کمک بازار سرمایه می آید 

در واقــع اینکــه هــر چند وقت یــک بار صنایــع کشــور بخواهند درگیــر آزمون 
و خطــای مســؤولان دولتــی شــوند بــه گونــه ای کــه عمر هــر تصمیــم هم به 
چنــد ماه نکشــد نــه تنها مبارک نیســت بلکــه باید مــورد واکاوی هم قــرار گیرد 
کــه چرا ایــن شــیوه مدیریتــی در اقتصــاد ایران بنیان گذاشــته شــده اســت.

گروه اقتصــادی  - وقتی قیمت برق  
پایین باشــد بنگاه های اقتصادی هم انگیزه 
ندارنــد که از روش هــای بهینه در مصرف 
انرژی در فعالیت تولیدی خود استفاده کنند، 
ولی وقتی قیمت برق بالا باشــد بنگاه های 
اقتصادی هم ســراغ روش های جدیدتری 
می رونــد که برق کمتری مصرف کند. از آن 
سو، انگیزه نیز برای تولید برق بیشتر از سوی 
بخش خصوصی فراهم می شود و کمبود با 
تعدیل تقاضا و عرضه برق برطرف می شود.

وقتی گفته می شــود که مصرف برق 
هم توســط خانوار و هم توســط بنگاه های 
اقتصادی بهینه نیست بلافاصله گفته می شود 
که باید با کار فرهنگــی آن را اصلاح کرد و 

سیاست رایج التماس درمانی است.

 نصــب بنر و تبلیغ و پخش نماهنگ و 
امثالهم در دستور کار قرار می گیرد، اما آنچه در 
عمل رخ می دهد افزایش مصرف و بی فایده 
بودن این روش است. وقتی گفته می شود باید 
با اهرم قیمت به مردم فشار آورد که رفتارشان 
را بهینــه کنند وگرنه بــا پرداخت هزینه بالا 
جریمه می شــوند، پاسخ می دهند که شما به 
دنبال استبداد هستید که می خواهید مردم را 
بــه تغییر رفتار مجبور کنید. نهایتا کار آن قدر 
وخیم می شود که شرکت توانیر ناچار به قطع 

برق می شود.
حال پرسش این است که جریمه مالی 
کردن پرمصرف ها استبداد است یا بی توجه 
به نظر شــهروندان برق آنها را قطع کردن؟ به 
سادگی روشن اســت که اگر با گران کردن 

قیمــت برق، پرمصرف ها را به اصلاح رفتار 
ســوق دهیم، مشــکل کمبود بــرق منتفی 
خواهد شــد، ولی عجیب آن است که از این 
راه حل ســاده استفاده نمی کنیم و کماکان به 
دنبال راه حل معجزه آســا هستیم در حالی که 
در عرصــه حکمرانی هیچ معجزه ای در کار 
نیســت! نتیجه این وضع آن است که فشار 
کمبود برق بر ســر صنعت خراب می شود 
که صــدای کمــی دارد و مظلوم تر از دیگر 

بخش های کشور است.
 جالب این اســت که وقتی قیمت برق 

پایین باشــد بنگاه های اقتصادی هم انگیزه 
ندارنــد که از روش هــای بهینه در مصرف 
انرژی در فعالیت تولیدی خود استفاده کنند، 
ولی وقتی قیمت برق بالا باشــد بنگاه های 
اقتصادی هم ســراغ روش های جدیدتری 
می رونــد که برق کمتری مصــرف کند. از 
آن ســو، انگیزه نیز برای تولید برق بیشتر از 
ســوی بخش خصوصی فراهم می شــود و 
 کمبود با تعدیل تقاضا و عرضه برق برطرف 

می شود.
 این وضعیت، نشانه شکست سیاست 

اصلاح رفتار با کار فرهنگی و التماس درمانی 
اســت و باید نسبت به این رویه تجدیدنظر 
کــرد. اما در چنین وضعیتی کســانی ظاهر 
می شــوند که مشــکل را در این می بینند که 
دولت های قبل در ساخت نیروگاه های جدید 
کوتاهی کرده اند و نتیجه ای که می گیرند این 
اســت که باید وزیر نیرو کســی باشد که با 
صنعت نیروگاه سازی آشــنا باشد تا بتواند 
در کوتاه ترین زمان، نیروگاه های جدیدی را 
درست کرد و به مدار وارد کرد. این رویکرد 
دقیقا همان جست وجوی راه حل سریع است 

که در اینجا با راه حل درست فاصله دارد. 
راه حل درســت این اســت که با مردم 
صحبت و فلســفه افزایش شــدید قیمت 
پلکانی برای پرمصرف ها را تشــریح کرد و 
برای وزارت نیرو فردی مناســب است که 
بتواند با مردم چنین گفت وگویی داشته باشد 
نه وزیر نیروگاه ساز! وقتی می توان با اصلاح 
رفتار، کمبود برق را تا حد زیادی منتفی کرد، 
چرا باید منابع محدود کشور را صرف ساخت 
نیروگاه های جدید کرد و به قیمت دســت 
نزد؟ در اینجاســت که تعارض پوپولیسم و 
جدیت در حکمرانی ظاهر می شود. کسانی 
که دنبال آن هســتند که صدایی بلند نشــود 
ایده نیروگاه ســازی را دنبــال می کنند، اما 
کســانی که اصلاح شیوه حکمرانی را طلب 

می کنند بر طبل افزایش زیاد قیمت برق برای 
پرمصرف ها می کوبند.

 در روش پوپولیست ها مصرف، رشد 
شــدیدی دارد و باید بخش عرضه برق تقلا 
کند که خود را به سطح مصرف برساند، اما در 
ایده طرفداران اصلاح حکمرانی، این بخش 
مصرف است که باید خود را با میزان عرضه 
تطبیق دهد. روشن اســت که اگر اقتصاد و 
خصوصا صنعت رشــد کند نیاز به نیروگاه 
بیشتر می شود و باید نیروگاه بیشتری ساخته 
شــود، ولی وقتی اقتصاد رشد زیادی ندارد 
تاکید صرف بر ســاخت نیروگاه های جدید 
در کشور شیوه بی فرجامی است و بحران را 
تنها چند سال به عقب می اندازد و چند سال 
بعد دوباره با این معضل روبه رو خواهیم شد.

راه حل مبارزه با مصرف بالای برق، تعدیل قیمت است؛

التماس کردن به مصرف کننده جواب نمی دهد!

گروه اقتصادی - معاون صنایع 
عمومی وزیر صمت با تاکید بر مقطعی 
بودن ممنوعیت واردات لوازم خانگی 
گفت: تولیدکننــدگان هم این آمادگی 
را دارنــد کــه در برخــی از گروه های 
کالایــی محدودیت هــای وارداتی به 
حداقل برســد. محمدمهدی برادران، 
درباره احتمال آزادسازی واردات لوازم 
خانگــی گفت: ممنوعیت باید مقطعی 
باشد و ما هیچ وقت از ممنوعیت مطلق 
دفاع نمی کنیم ضمن اینکه ایران عضو 
پیمان های بین المللی شده و از الزامات 
پایبندی به پیمان های جهانی، داد و ستد 
در گروه های کالایی گوناگون اســت. 

بنابراین باید تلاش کنیم در این فرآیند 
با حفظ حقوق تولیدکنندگان رضایت 
مصرف کنندگان هم حاصل شــود. ما 
قــدردان جامعه تولیدکننــدگان لوازم 
خانگی کشور هستیم، آنها در شرایطی 
که کشور دچار کمبود شده بود توانستند 
بیشتر نیازهای داخلی را تامین می کنند 
امــا تولیدکنندگان هم ایــن آمادگی را 
دارند که در برخی از گروه های کالایی 
محدودیت هــای وارداتــی به حداقل 
برسد.  این رویه معطوف به شخص من 
نیست و در کارگروه های مرتبط مطرح 
اســت و نظرات دستگاه های مختلف 
در این کارگروه مطرح و تصمیم گیری 

می شود. 
وی در ادامــه گفت وگو افزایش 
۱۱ درصدی صــادرات لوازم خانگی 
کشــور در چهار ماهه امسال نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته را یادآور شد و 
توضیح داد: بیشتر لوازم خانگی صادراتی 
از مبــدا ایران به مقصــد عراق می رود 
و تولیدکنندگان ایرانی در ارمنســتان 
و ازبکستان هم ســرمایه گذاری هایی 
قابل توجهــی در تولید کرده اند و حتی 

در برخی از کشــورها خدمات پس از 
فروش ارائه می کننــد همچنین لوازم 
خانگی تولید ایران در برخی از کشورها 
با برندهای ایرانی و غیر از آن صادرات 
دوباره می شوند. وی درباره امکان تولید 
موبایل در کشور گفت: تولید موبایل در 
سال های اخیر در اولویت های ما نبوده 
و پیش تر مجوزهایی با پیگیری وزارت 
ارتباطات برای تولید صادر شــده بود. 
با ایــن حال تولید را به طور مطلق نفی 

نمی کنیم و اکنون در کشورهای همسایه 
ما هم تولید موبایل انجام می شــود البته 
تولید آنها نه به صورت کامل و در تیراژ 
بالا و بیشــتر به صورت سی کی دی یا 
اس  کی دی است.  تولید موبایل در ایران 
بیشتر به شکل موبایل های دکمه ای بوده 
و تولیــد این اقلام بــه کاهش ارزبری 
انجامیده اســت؛ در سال گذشته بیش 
از ۹۰۷ هــزار عدد موبایل که بیشــتر 
شــامل انواع دکمه ای می شد در داخل 

کشور مونتاژ شــد و ارزبری کشور را 
در نمونه های مشابه تا یک سوم کاهش 

می داد.

معاون وزیر صمت:

از ممنوعیت مطلق واردات لوازم خانگی دفاع نمی کنیم
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